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ســرویس سیاسی - یک فعال 
سیاســی اصولگرا گفت: وقتی شما 
همه نیروهــای مؤثر را در تعاملات 
سیاســی تخریب کردید، انگیزه ای 
برای حضــور در انتخابــات ایجاد 
نمی شود. شما الان نگاه کنید برخی 
از نیروهای تندرو با نام اصولگرایی، 
با غیراخلاقی ترین شــکل ممکن در 
مقــام تخریب قرار گرفتند. آدم هایی 
کــه حرفی بــرای گفتــن ندارند و 
عوام فریب هســتند و سطح شــان 
بســیار نازل است، سعی می کنند خودشــان را با توهین سردمدار جریانات 

اصولگرایی قرار دهند.
عباس ســلیمی نمین فعال سیاســی در پاسخ به این سوال تحلیل شما از 
مشارکت مردم در انتخابات به چه صورتی است، گفت: هجمه های متنوعی 
متوجه انتخابات اســت. اگر این هجمه هــا را تجزیه و تحلیل کنیم، به نتایج 
خوبی خواهیم رسید. انتخابات این دوره طبعا نیاز به تجزیه و تحلیل شرایط 
بین المللی  و هم شــرایط داخلی ما دارد. اگر از منظر داخلی نگاه کنیم ما باید 
جامعــه خودمان را بــه لحاظ پیچیدگی های سیاســی درک کنیم. این درک 
پیچیدگی های سیاسی، غیر از طریق انتخابات و صندوق رأی ممکن نیست. 
نمی خواهم بگویم اصلا ممکن نیســت، اما کم هزینه ترین و مؤثرترین شیوه 

برای رشد، صندوق رأی است.
وی افزود: شــاید بعضی  از جوانان عزیزمان تصور کنند غیر از صندوق 
رأی هــم می توانند اعلام وجود کنند. بلــه می توانند؛ اما آیا آن اعلام وجود، 
رشدی را از آن جامعه خواهد کرد؟ یعنی شما می توانید یک منطق رشد دهنده 
را بــه جامعه عرضه کنیــد؟ یک کارهای ایذایی مثل حضور در خیابان هرگز 
رشــدی را رقم نمی زند، به ویژه آنکه بلافاصله نیروهایی که دشــمن همه  ما 
هســتند هم از آن سوءاســتفاده خواهند کرد. یعنی ما دشمنانی داریم که هیچ 
سلیقه ای را در ایران برنخواهد تابید و فقط ایران تحت سلطه را می خواهند؛ 
یعنی می خواهند هژمونی خودشــان را اعمال کند. بنابراین اگر این را قبول 
داریم، باید به گونه ای عمل کنیم که جامعه به این جمع بندی برسد که بهترین 

راه برای رشد و توسعه، صندوق رأی است.
وی افزود: خوشبختانه اهل منطق در جریان اصلاحات و هم در جریان 
اصولگرایــی به درک این مطلب رســیده اند. اما در جریان اصولگرایی و هم 
در جریــان اصلاح طلب نیروهای تندرویی وجود دارند که هرکدام به نوعی 
ایــن روند را مخــدوش می کنند. در جریان اصلاح طلــب بحث تحریم را 
مطــرح می کننــد. در صورتی که قطعا آنها هیچ کــدام از مصالح مردم را در 
نظــر نمی گیرند. در جریان اصولگرایی هــم نیروهای تندی با تخریب  گری 
افراد به نام مشــارکت در انتخابات این حرکت را مبنای خود قرار می دهند. 
 تخریب گــری قطعا مــردم را از انتخابــات دور می کند و دلســردی ایجاد 

می کند.
ســلیمی نمین یادآور شد: وقتی شما همه نیروهای مؤثر را در تعاملات 
سیاســی تخریــب کردید، انگیــزه ای برای حضــور در انتخابــات ایجاد 
نمی شــود. شــما الان نگاه کنید برخی از نیروهای تندرو با نام اصولگرایی، 
با غیراخلاقی ترین شــکل ممکن در مقام تخریب قرار گرفتند. آدم هایی که 
حرفی برای گفتن ندارند و عوام فریب هستند و سطح شان بسیار نازل است، 
سعی می کنند خودشان را با توهین سردمدار جریانات اصولگرایی قرار دهند. 
طبیعتا این افراد هم تهدید محسوب می شوند. امیدواریم در این انتخابات همه 
نیروهای فهیم طیف های سیاســی بتوانند جامعه را به این سمت و سو سوق 

دهند که توسعه سیاسی را به بهترین وجه ممکن هدایت کنند.

سرویس سیاسی -دبیرکل خانه 
کارگر گفت: مردم در شــرایط خیلی 
ســختی قرار دارند. بــا فرصتی که 
دولــت برای ثروتمندان فراهم کرد و 
با این گواهی امضای بانکی و سود ۳۵ 
درصدی، من ناچار شــدم نامه تندی 
بنویســم. چون با این روند به شکل 
فاحشــی تورم افزایش پیدا می کند. 
تصور می کنم افزایش صد در صدی 
تورم را خواهیم داشت و تورم زیر ۵۰ 

درصد دیگر موضوعیت ندارد.
علیرضــا محجوب دبیرکل خانه کارگــر در مورد اقدامات گفت: ما طبق 
ابلاغیه ســه بهمن ماه نمی توانیم در انتخابات شرکت کنیم. مگر آنکه اظهارات 
و برداشــت جدیدی صورت بگیرد و ما منتظر هســتیم آیا وزارت کشور نظر 
جدیدی می دهد یا همان نظر قدیمی را دارد.  ما هنوز درخواست تطبیق ندادیم 

اما قانون از لحاظ تصویب قابل اجرا است. 
محجوب در پاســخ به این ســوال که آیا امکان شــکایت به دیوان عالی 
جهت این موضوع وجود دارد، گفت: نه، این قانون است. اصلا وزارت کشور 

اظهارنظری انجام نداده است و عین قانون نوشته شده است.
دبیرکل خانه کارگر در پاسخ به این سوال که چه تعداد از خانه کارگر در 
انتخابات تایید شدند، گفت: ما یک جلسه گذاشتیم بیش از ۴۰ نفری که تایید 

شدند آمدند اما شاید به ۱۰۰ نفر هم برسد. 
محجوب در پاسخ به این سوال که آیا گفت وگوهایی با احزاب و جریانات 
همســو برای شــرکت در انتخابات انجام دادید، گفت: ما اصلا گفت وگویی 

نکردیم. چون طبق مصوبه نمی توانیم فعالیت سیاسی انجام دهیم. 
وی در پاســخ به این سوال که به نظر شما مشارکت مردم در انتخابات به 
چه شکل خواهد بود، گفت: مردم در شرایط خیلی سختی قرار دارند. با فرصتی 
که دولت برای ثروتمندان فراهم کرد و با این گواهی امضای بانکی و سود ۳۵ 
درصدی، من ناچار شدم نامه تندی بنویسم. چون با این روند به شکل فاحشی 
تورم افزایش پیدا می کند. تصور می کنم افزایش صد در صدی تورم را خواهیم 

داشت و تورم زیر ۵۰ درصد دیگر موضوعیت ندارد. 
دبیرکل خانه کارگر در پاسخ به این سوال که یعنی با ۳۵ درصد سود بانکی 
تورم صد در صدی ایجاد می شود، گفت: یک زمانی گفتند ما می خواهیم یک 
نوبت این کار را انجام دهیم و این بازخورد داشت. در حال حاضر هم خوششان 
آمده و می خواهند ادامه دهند. ادامه این مســیر یعنی بانک محل نزول خورها 
می شود و کسانی که پول های با سود بزرگ می خواهند. برای تولید و کسی که 
می خواهد پول قرض بگیرد توجیه ندارد که این میزان سود بپردازد،بنابراین باید 

قیمت هایش را بالا ببرد که در آن صورت تورم نیز بالا خواهد رفت. 
محجوب درباره رد صلاحیت روحانی گفت: من معتقدم که این موضوع 
به انتخابات لطمه می زند. شــورای محترم نگهبــان باید بار دیگر با دقت این 
موضوع را بررســی می کرد در آن صورت می توانست گشایشی در انتخابات 

تهران صورت بگیرد.

سلیمی نمین فعال سیاسی اصولگرا:

تندروها با غیراخلاقی ترین شکل ممکن 
خود را سردمدار جریانات اصولگرا 

معرفی می کنند

محجوب دبیرکل خانه کارگر:

تورم زیر ۵۰ درصد با سود بانکی
 ۳۵ درصدی دیگر موضوعیت ندارد

سرویس سیاســی - یک فعال 
سیاسی اصولگرا گفت: آقای قالیباف 
و خانواده ایشــان رفتارهایی خارج از 
چارچوب های آرمانی انقلاب از خود 
نشــان داده اند و این برای مردم سؤال 
بر انگیز اســت چرا که اگر هر فردی 
حتی یکی از مشکلات ایشان را داشت 
صــد باره حذف یا برکنار می شــد اما 
چرا ایشان کماکان بدون پاسخگویی 
به مردم در حال اســتمرار و تثبیت و 

ارتقاء جایگاه مدیریتی خود است؟
ســعید محمد، مهم ترین مشکل و چالش  در کشور را طولانی بودن فرایند 
تصمیم گیری و معیوب بودن ســاختارها و فرایندها و مشخص نبودن مسئول 
هر فرایند و فرد پاســخگو عنوان می کند و معتقد است: جناح های سیاسی که 
عموما به صورت دوقطبی کاذب در جامعه مطرح هستند از کار آمدی لازم برای 
حل مسائل کشور برخوردار نیستند. شایسته سالاری و مردمی سازی اقتصاد از 

اصولی است که باعث تسریع در توسعه و ساخت کشور می شود.
او بــا انتقــاد از عملکرد قالیباف می گوید:چرا ایشــان هیچ وقت در باره 
ابهامات موجود در خصوص تخلفات در هلدینگ یاس، موضوع توقف بحث 
تحقیق و تفحص از شــهرداری تهران قبل از انتخابات ریاست جمهوری سال 
۹۶ توســط مجلس دهم، موضوع تک رای خانم الهه راســتگو به ایشان جهت 
تصدی پســت شهرداری تهران ،موضوع تراول های واگذارشده به اشخاص ، 
موضوع فرزندانش و ده ها موضوع دیگر هیچ گاه باز خواست نشده و پاسخگو 

هم نبوده است.
متن کامل اظهارات سعید محمد در ادامه به این شرح است:

این روز ها اخبار اختلافات شما با قالیباف و تلاش تیم او برای کنار گذاشتن 
شــما از دولت و رد صلاحیت تان بسیار شنیده می شود؛ ریشه این اختلافات از 

کجا آغاز شد؟ آیا قالیباف شما را یک رقیب می داند؟
من اصولا با اشخاص مشکلی ندارم، بحث من مبنایی است. اعتقاد 
من این است که نباید نظام برای عملکرد اشتباه اشخاص هزینه شود. 
آقای قالیباف و خانواده ایشــان رفتارهایــی خارج از چارچوب های 
آرمانی انقلاب از خود نشــان داده اند و این برای مردم سؤال بر انگیز 
اســت چرا که اگر هر فردی حتی یکی از مشکلات ایشان را داشت صد 
باره حذف یا برکنار می شد اما چرا ایشان کماکان بدون پاسخگویی به 

مردم در حال استمرار و تثبیت و ارتقاء جایگاه مدیریتی خود است؟
چرا ایشــان هیچوقت در باره ابهامــات موجود در خصوص تخلفات در 
هلدینگ یاس، موضوع توقف بحث تحقیق و تفحص از شهرداری تهران قبل 
از انتخابات ریاســت جمهوری سال ۹۶ توسط مجلس دهم، موضوع تک رای 
خانم الهه راستگو به ایشان جهت تصدی پست شهرداری تهران ،موضوع تراول 
های واگذارشده به اشخاص ، موضوع فرزندانش و ده ها موضوع دیگر هیچگاه 

باز خواست نشده و پاسخگو هم نبوده است.
این مصونیت به خاطر چیست؟ اگر مشکلی نیست که چرا به مردم شفاف 
و صادقانه توضیح نمی دهند تا مردم خصوصا نسل جوان اعتمادشان را از دست 
ندهند. چرا که امروز حفظ انسجام ملی و ایجاد سرمایه اجتماعی برای نظام از 

اولویت ها است.
علت اصلی جدایی شــما از دولت چه بود و در دولت رییسی چه 

پیشنهاداتی برای کسب سمت به شما شد؟
اگر به عملکرد مناطق آزاد در دوره یکســاله اینجانب یعنی از مهر ۱۴۰۰ 
تا مهر ۱۴۰۱ نگاه کنید و با مدت مشابه سال قبل و سال بعد از آن مقایسه کنید 
متوجه می شــوید که اتفاقات بســیار خوبی طی این دوره افتاده است. به عنوان 
مثال اولین ســالی که در طول حیات مناطق آزاد تراز تجاری مناطق ازاد )بدون 
احتســاب مناطق ویژه( مثبت شد همین دوره یکساله بوده یا سرمایه گذاری ها 
و افتتاح های بی سابقه ای که در این دوره انجام شد یا در موضوع مقابله با فساد 
نزدیک به ۱۰۳ هزار میلیارد تومان از املاک مناطق آزاد که در سنوات قبل با زد 
و بند به افراد سودجو واگذار شده بود با همکاری دستگاه قضا با رای قطعی به 
مناطق ازاد بازگشت. اما عدم درک صحیح در دولت از لزوم احیای مشوقات در 
مناطق آزاد و عدم حمایت دولت از این حرکت ها خصوصا انتقال مناطق ازاد به 

ذیل وزارت اقتصاد باعث جدایی این جانب از دبیرخانه شد.
از نظر شما نهاد دولت در ایران، از جمله دو دولت اخیر نیاز به چه 

اصلاحات ساختاری دارند؟
معتقدم نیمی از مشــکلات دولت ها منشــأ خارج از دولت دارد و نیمی 
از مشــکلات منشــأ داخل دولت. فکر می کنم اگر دولت ها بتوانند مشکلات 
داخلی خود را مدیریت کنند خروجی بســیار بهتری را شــاهد خواهیم بود و 
البتــه موضوعات اثرگذار بر عملکرد دولت با منشــأ بیرونی در اولویت بعدی 

قرار می گیرد.
قطعا انتخاب درست افراد و هماهنگی بین اعضای تیم اقتصادی دولت و 
پرهیز از حرکت جزیره ای و بخشی نگری و دارا بودن فهم مشترک از استراتژی 
اقتصادی دولت از اولویت ها اســت کــه در حال حاضر در این موضوع دچار 
نقص هســتیم. امروز مهم ترین مشکل و چالش  در کشور طولانی بودن فرایند 
تصمیم گیری و معیوب بودن ساختارها و فرایندها و مشخص نبودن مسئول هر 

فرایند و فرد پاسخگو است.
برنامه انتخاباتی شما برای مجلس و ریاست جمهوری چیست؟

از آنجا که خود را سرباز نظام و مردم می دانم هر جا نیاز به نقش آفرینی باشد 
در خدمت مردم خواهم بود. فعلا که بحث ریاست جمهوری موضوعیتی ندارد 
اما در بحث مجلس با توجه به دستور مقام معظم رهبری در مورد لزوم مشارکت 
حداکثری و انتخاب نمایندگان تحول خواه ، به دنبال آگاه سازی مردم و کمک 
به آنان برای انتخاب درست هستم و با تبیین شاخص های فرد صالح و کارهای 
مهمی که مجلس آینده در پیش رو دارد در تلاشم که مردم این بار به دور از لابی 

پدر خوانده های خود خوانده بتوانند افراد صالح و کار آمد را انتخاب کنند.
جامعه ایران شما را به عنوان یک چهره نظامی می شناسد؛ سعید 
محمد چرا به یکباره تصمیم به ورود در عرصه سیاســت گرفت؟ شما 

یک سپاهی هستید یا یک دولتی؟
بعد از صدور بیانیه گام دوم انقلاب توســط رهبر معظم و دستور تشکیل 
دولت جوان انقلابی با درخواســت برخی بزرگان و همچنین فشــار جوانان 
پرشور، از مسئولیت خود در قرار گاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( استعفا کردم 
که پس از سه ماه در پایان سال ۱۳۹۹ فرمانده محترم سپاه با استعفای اینجانب 
موافقت کرد و وارد کارزار انتخاباتی شــدم. از آن به بعد با حضور در دولت از 
مجموعه ســپاه منفک شــدم و تا کنون در مجموعه سپاه مسئولیتی نپذیرفتم تا 
شبهه ورود نیروهای نظامی در عرصه سیاسی ایجاد نشود و هم اکنون نیز هیچ 

مسئولیتی در سپاه ندارم.
دسته بندی سیاسی شما میان جریانات موجود چگونه ارزیابی 
می شــود؟ نگاه شما به سیاست در قالب اصلاح طلبی یا اصولگرایی؟ 
طرفــدار بخش دولتی یا بخش خصوصی؟ و موافق تعامل با غرب یا 

مخالف تعامل با غرب دسته بندی می شود؟
به نظر من جناح های سیاســی که عموما به صــورت دوقطبی کاذب در 
جامعه مطرح هســتند از کار آمدی لازم برای حل مســائل کشــور برخوردار 
نیســتند و تنها نگاه نجــات بخش، نگاه فراجناحی و بــا به کارگیری ظرفیت 
همــه افراد توانمند و ســالم از هــر جناح و گروهی که باشــند، برای اعتلای 
ایران عزیز لازمه امروز کشــور اســت. شایســته ســالاری و مردمی ســازی 
 اقتصاد از اصولی اســت که باعث تســریع در توســعه و ســاخت کشــور 

می شود.

سعید محمد فعال سیاسی اصولگرا؛

یکی از مشکلات قالیباف را هر فردی 
داشت، صد باره حذف یا برکنار می شد

محمد هاشمی فعال سیاسی:

مردم شب می خوابند صبح بیدار می شوند نصف پولشان 
رفته است!

ســرویس سیاســی - محمد هاشــمی برادر 
کوچک تر اکبر هاشــمی رفســنجانی اســت. وی از 
ســال ۱۳۶۰ تا ۱۳۷۲ ریاست سازمان صدا و سیما را 
برعهده داشت و در فاصله سال های ۱۳۷۴ تا ۱۳۸۰ در 
دولت های ششم و هفتم، به عنوان معاون رئیس جمهور 
در امور اجرایی، فعالیت می کرد. هاشــمی برای مدت 
۱۵ ســال، از ۱۳۷۵ تا ۱۳۹۰ عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام بود. این فعال سیاسی نزدیک به اصلاح 
طلبان در دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
ثبت نام کرد اما صلاحیت وی توسط شورای نگهبان رد 
شد.او که عضو حزب کارگزاران سازندگی بود، چند 
سالی اســت که از این تشکل کناره گیری کرده است. 

در ادامه گفت وگوی این فعال سیاسی را می خوانید.
صدا و سیما کار های خوبی درخصوص 

انتخابات انجام داده است
 آقای هاشمی، فضای انتخاباتی کشور را 

چه طور می بینید؟
فضای انتخاباتی کشــور از دو منظر قابل بررسی 
اســت. یکی از منظر رسانه ها خصوصا رسانه ملی و 
مســئولان و یکی هم از منظر مردم. در بخش رســانه 
خیلی فضا گرم اســت و صدا و سیما کار های خوبی 
انجام داده است. هر شبکه ای که می بینیم یک موضوعی 
درباره انتخابات مطرح می کند. رسانه های دیگر هم به 
مســائل انتخاباتی می پردازند و بر ضرورت مشارکت 
مردم تاکید دارند و به فرمایشات و صحبت های رهبری 
استناد می کنند.از این جهت شوق و شور زیادی وجود 
دارد، اما به لحاظ مردمی و رقابتی به دلیل اینکه شورای 
نگهبان در تایید و ردصلاحیت ها خوب عمل نکرده، 

احساس می شود که عادلانه عمل نشده است.
بعضــی از جریانات معترض هســتند، چرا که  
بعضی از شهر ها مثلا دو نفر هم نماینده ندارد، بنابراین 
فضــای مردمی ، جناحی و رقابتــی مطابق  تاکیدات 
رهبری هنوز شــکل نگرفته است و وجود ندارد.حالا 
علل مختلفی برایش داریم، مثلا چند شب پیش رئیس 
دانشگاه تهران یک جلسه  انتخاباتی گفت وگو محور 
با حضور نخبگان و جریانات سیاسی برگزار کرد، اما 
مدعوین معتقــد بودند که به  دلیل رقابتی نبودن فضا  
مردم انگیزه مشــارکت ندارنــد، بنابراین باید به مردم 

انگیزه داده شود.
نمی توان چند روز مانــده به انتخابات 

مشکلات اقتصادی مردم را حل کرد
 پس می گوییــد راهی برای ایجاد انگیزه 

مشارکت در مردم وجود ندارد؟
من نمی گویم وجود ندارد. اما چند روز بیشــتر 
تــا انتخابات باقی نمانده! مثلا فرض کنید مردم اگر به 
خاطر مشکلات اقتصادی و معیشتی و گرانی ها، انگیزه 
نداشته باشند، در این چند روز که نمی توان کاری کرد 
و قیمت ها را کنترل و تورم را کم و ارزش پول ملی را 
بالا برد تا انگیزه پیدا کنند.یعنی در این  چندروز فرصتی 
نیســت. این ها کار هایی اســت که در  بلند مدت باید 
توسط دولت کنترل شود که اگر فرض کنیم از اول کار 
دولت دوازدهم و سیزدهم کاری انجام نشده، آن طور 
که شرایط مطلوب مردم مهیا شود در این چند  روز هم 

دیگر نمی شود کاری انجام داد.
قانون بیست و دو سال از حیات سیاسی 

اشخاص را محدود کرد 
چرا تعداد تاییدصلاحیت شدگان خانم کم 

است؟
 در حــق زن ها اجحاف می شــود. بانوان نیمی 
از جمعیت جامعه هســتند و در بیــن آن ها افرادی با 
تحصیلات عالی، ویژگی ها و تجارب بالا وجود دارند، 
اما  نسبت کسانی که تایید صلاحیت شدند بین زن و 
مرد برابر نیست و اکثرا آقایان هستند،  یا مثلا قشر جوان 
دهه  هشتادی در عرصه وجود ندارند یکی از معضلات 
ما این اســت که اولا ،قانون سن شرکت در انتخابات 
بــه عنوان کاندیدا را از ۳۰ تا ۶۵ ســال تعیین کرده در 
حالی که افراد زیر سی سال بسیاری تحصیلات عالی 
دارند اما نمی توانند به عنوان نامزد در صحنه انتخابات 
حضور پیدا کنند.این باعث شده قشر جوانی  که بین ۱۸ 
تا ۳۰ سال هستند، انگیزه نداشته باشند. مثلا فرد جوان 
می گوید وقتی من نمی توانم نامزد شوم چه دلیل دارد 
در انتخابات  شرکت کنم؟ یک  جوان  ۳۰ ساله بهترین 
ســال های زندگیش را در دوران انقلاب  سپری کرده  
است، از طرفی  در سن بالا هم محدودیت داریم، الان 
دیگر  ســن ۶۵ سال سن پیری نیست! بلکه خانم ها و 
آقایان در ســن ۷۰ ساله هم توانمند و فعال هستند اما 
قانون انتخابات آن ها را حذف کرده اســت. ما فرد ۸۰ 
ساله هم داریم که فعال است بنابراین ۶۵ تا ۷۵  می شود 
۱۰ سال، از ۱۸ تا ۳۰ سال هم ۱۲ سال  که مجموعا  ۲۲ 
ســال  با قانون برای پویایی سیاسی یک نفر هدر رفته 
اســت پس چطور مشارکت را بالا ببریم؟ قانون گفته  
جوان ۱۸ ساله می تواند ازدواج کند، کار کند، گواهینامه 

رانندگی بگیرد، اگر جرمی مرتکب شود او را به دادگاه 
می برند. یعنی ویژگی هایی که جوان ۳۰ ساله دارد یک 

جوان ۱۸ ساله هم دارد.
 البته شاید مشکل اصلی جوانان مسائل 
اقتصادی باشد، نه این که صرفا بتوانند بیایند 

و خود کاندیدا شوند؟
من بحــث قانون را می کنم. صحبت شــما در 
مواردی می تواند درست باشد. اما قانونی که صراحتا  
۲۲ سال از عمر فعالیت های سیاسی یک نفر را محدود 
کرده بی تاثیر نیست. از آن طرف شورای نگهبان تعداد 
زیادی  را رد صلاحیت کرده بنابراین چیزی نمی ماند. 
در صورتی که یکی از فاکتورهای انگیزه مشارکت افراد 
این است که خود برای تغییر شرایط کشورشان تلاش 
کنند، اما ما  بیش از ۵۰ درصد جامعه  را حذف کرده ایم.
خانم ها ۵۰ درصد جامعه ما هستند، در دانشگاه ها 
هم دیدیم خانم ها درصد بالاتری از آقایان حضور دارند. 
در مبحث سن هم وقتی یک خانم ۱۵ ساله می شود بالغ 
اســت و می تواند ازدواج کند و فرزند بیاورد. فرض 
کنید شورای نگهبان اعلام کند که ۳ هزار نفر در تهران 
تایید صلاحیت شدند، از این ۳ هزار نفر باید ۱۵۰۰ نفر 
خانم ها باشند. اما چندنفر هستند؟ ۱۰۰ نفر هم نیستند. 
خیلی تعدادشــان کم است. این ها را ما حذف کردیم؛ 
بنابراین شرایط مشارکت و فضای انتخابات بین مردم 

خیلی سرد است. چون انگیزه وجود ندارد.
وقتــی به من اجازه شــرکت نمی دهند چرا باید 
شرکت کنم؟ در کشور های اسلامی خانواده به عنوان 
واحد اجتماعی تلقی می شــود و  بحث های سیاسی 
در آن خیلی داغ اســت . مثلا اعضــای خانواده برای 
راهپیمایــی رفتــن هم با یکدیگر بحــث  تبادل نظر 
می کنند. حالا وقتی که انگیزه ای وجود نداشــته باشد 
دیگر خانواده کاری ندارد. بحث هم بشــود می گویند 
برای چه شرکت کنیم؟ به این دلایلی که عنوان کردم در 
بعُد رسانه ای و مسئولان فضای انتخابات پرشور و گرم 
است راجع به انتخابات و مشارکت بحث می شود، اما 

مردم آن طور که دارای انگیزه باشند نیستند.
رهبر انقــلاب فرمودند اگر مشــارکت 
پایین باشد باعث شکل گیری مجلس ضعیف 
می شود. از طرفی رســانه های خارج نشین 
تلاش دارند تــا انتخابات را کــم رنگ کنند؛ 
شــما مشارکت را در این دوره چقدر مهم تلقی 

می کنید؟
مشــارکت ربطی به این دوره ندارد. مشــارکت 
همیشه در مسائل اجتماعی و سیاسی تعیین کننده است 
البته  ما دشمن داریم و آن طرف آب هم عده ای هستند 
که رســانه های مختلفی دارند و علیه موجودیت نظام 
جمهوری اسلامی تبلیغ می کنند و خواهان سرنگونی 
جمهوری اسلامی هستند، مشــارکت بالا بازدارنده 
خواهد بود مشارکت در انتخابات اصلی است که همه 
روی آن تاکیــد دارند و این چهل و یکمین انتخاباتی 

است که برگزار می شود.
نه برچسب اصولگرایی به خودم می زنم 

نه برچسب اصلاح طلبی
در جلســات جبهه اصلاحات شــرکت 

می کنید؟
خیر اگر بخواهم بگویم عضو کدام تشکل هستم،  
نه برچســب اصولگرایی به خودم می زنم نه برچسب 

اصلاح طلبی.
پس حالا که خودتان را منتسب به جریان 
خاصی نمی دانید اگر بخواهید رای بدهید، به 
سمت قالیباف می روید یا مطهری؟ نظر شما به 

کدامیک نزدیک است؟
 تفکر من به  مطهری خیلی نزدیک تر است. علی 

مطهری بسیاری از افکارش برگرفته از پدرش است.
یعنی تفکراتشــان را منشــاء تحول در 

مجلس می دانید؟
اگر اجرا شود بله.

چه تفکری از ایشــان را منشــاء تحول 
می دانید که می تواند بهتر از قالیباف باشد؟

شما خانم هستید، راجع به حقوق زن در اسلام چه 
می دانید؟ اما آقای مطهری بهترین حقوق برای زن قائل 
است او  موانع اقتصاد اسلامی را تعریف کرده  و می داند 
بــرای حل آن چه باید کــرد. آزادی فقط بی بندوباری 
است یا آزادی مشروط به شروطی است که اسلام برای 
آزادی گذاشته اســت؟  مطهری همه این ها را مرتب 
تهیه کرده اســت. یعنی همه آن چیز هایی که یک نظام 
حکومتی نیــاز دارد، این ها را آقای مطهری از قرآن و 
نهج البلاغه و اصول اسلام  آورده او حتی  قبل از انقلاب 
در دانشــگاه تهران سخنرانی می کرد، اما قالیباف هیچ 
سابقه دینی و علمی ندارد! یک پاسدار بوده در حد یک 
پاسدار ما ایشان را می شناسیم، ایشان تئوریسین اسلام 

نبوده و چیزی نمی داند. 
اسلامیت و جمهوریت تفکیک ناپذیرند 

 پس شما اصولگرای اصلاح طلب هستید، 
اما تفکرتان به اصلاح طلبان نزدیک تر است!

امام خمینی بزرگترین اصلاح طلب و بزرگترین 
اصولگرا بودند. اسلامیت و جمهوریت نظام دو رکن 
تفکیک ناپذیر هستند. یعنی ما نمی توانیم به نام اسلام 
علیه جمهوری باشــیم یا به نام جمهوری علیه اسلام 

باشیم. هر کدام به جای خودشان باید محفوظ باشند.
حقوق زن که مطرح می شود، فردمحوری است، 
نوع آزادی که برخی می گویند بی بندوباری است، ولی 
در اســلام آزادی است، اما بی بندوباری نیست. این را 

مطهری تبیین کرده است، درست توضیح داده است.
قانون اساسی ما، سندی است بعد از انقلاب باقی 
مانده و ثمره کار افرادی اســت که بحث اسلامی آن را 
ارادی مثل مطهری و شهید بهشتی و امثال آن ها بودند و 
بحث حقوقی آن هم افراد دیگری و بخش هایی از آن 

از قوانین کشور های دیگری گرفته شده است.
مــردم شــب می خوابند صبــح بیدار 

می شوند نصف پولشان رفته!
عملکرد مجلس یازدهم را در این ۴ سال چه 
طور ارزیابی می کردید چقدر در جهتی که باید 

می رفت پیش رفته است؟
 مجلس دو وظیفه دارد؛ یک وظیفه نظارتی و یک 
وظیفه تقنینی و قانونگذاری. اگر متناسب با مشکلات 
مردم قانونی بگذارد و اجرا شــود مشکلات برطرف 
می شود. مثلا ما قانون مبارزه با فساد داریم، اما نظارت 
هم لازم اســت تا  قانون خوب اداره شــود که فســاد 
برداشته شود، اما با وجود این قانون متاسفانه فساد های 
کلانی انجام می شــود این معنایش چیست؟ یا قانون 
مشکل دارد یا نظارت نیست.مجلس وظیفه اش را انجام 
نداده است. در عمل است، اگر ما قوانینمان را همان طور 
که تصویب می شدند اجرا می کردیم این مشکلات را 
نداشتیم. مشکلات کشور به این معناست که یا قانون 
نداشتیم یا اگر داشتیم خوب اجرا نشده است.اگر قانون 
نداشتیم مجلس باید قانون تصویب می کرد اگر قانون 
بود، بد اجرا شــده و نظارت مجلس ضعیف بوده که 
نظارت نکرده است. پس با توجه به وضعیت بحرانی 
کشور، وضعیت خوب نیســت ، کاهش ارزش پول 
ملی یعنی از بین رفتن دارایی و ثروت مردم، شب مردم 
می خوابند نصف پولشان رفته، چرا؟ چون دلار ۵۵، ۶۰ 
هزار تومان شده است. البته این مسائل فقط مختص به 
این دوره هم نیست، تقریبا از دوره احمدی نژاد شروع 
شــد، در دوره احمدی نژاد ارزش دلار یک دفعه چند 
برابر شــد. یکی از نیاز های جوانان ما اشتغال است، ما 
کشور بسیار بزرگ با منابع غنی داریم، ما هم نفت، هم 
معدن و نیروی کار داریم. ایران از جهت منابع طبیعی 
کم نظیر است. ۳ کشــور در دنیا بودند که شرایطشان 
مناسب بود، یکی ایالات متحده آمریکا، اتحاد جماهیر 
شــوروی و ایران. این سه کشور نفت، معدن و نیروی 

انسانی داشتند.
اشتغال که نباشد فساد ایجاد می شود

 ایران خوب از منابعی که داشــت استفاده نکرد، 
بیکاری زیاد اســت، اشــتغال که نباشــد فساد ایجاد 
می شــود، گرانی ایجاد می شود و این ها تنها ربطی به 
دولت ســیزدهم ندارد. از ســال ۸۴ به بعد این مسائل 
شروع شــد.اگر  بخواهیم عملکرد مجلس به عنوان 
دســتگاهی که هم متولی قانونگــذاری و هم متولی 
نظارت است، ارزیابی کنیم، خوب عمل نکرده است، 
چون مشــکلات زیاد اســت.بالاخره قانونگذاری و 
نظارت وظیفه مجلس بوده در همه دولت ها از مجلس 
اول تــا الان. از روز اول وقتی که جمهوری اســلامی 
تشکیل شد و قانون اساسی نوشته شد، یکی از ارکانش 
مجلس بود، مجلس، قوه قضائیه، قوه مجریه. مجلس 
وظیفه ای که عرض کردم از روز اول بر دوش او بوده. 
هر جا خوب عمل کرده وضعیت خوب بوده و هر جا 

وضعیت بد بوده، بد عمل کرده است.
 نماینــده مجلس چرا با ژســت انقلابی  

برجام را آتش  زد؟
وظیفه مجلس دوازدهم چیست؟ مردم چه 

انتظاری  از مجلس دوازدهم دارند؟
بــه تعبیر مقام معظم رهبــری مجلس انقلابی، 
مجلسی است که مشــکلات را بشناسد و راه حل ها 
را داشــته باشــد و به آن عمل کند. مجلس و نماینده 
وقتی این مسائل را آگاه باشد و راه حل هم داشته باشد 
و بتواند مســائل  را برطرف کند می شود مجلسی که 
به نظر من موثر اســت. اگر فقط حــرف زدن و دعوا 
کردن و نماینده علیه وزیر بگوید و وزیر را اســتیضاح 
کند، این ها نتیجه اصلاحی نمی دهد. بالاخره خوشحال 
است ممکن است که مسئله شخصی اش را حل کرده 
و آمــده چند تا حرف هم به وزیر زده اســت. فرض 
کنیــد که وزیر را مورد خطاب قرار داده و حرف هایی 
را مطرح کرده اســت این چه سودی دارد؟ باید فردی 
باشد که هم مشکلات را بشناسد و راه حل داشته باشد و 
بزرگتر از آن شجاعت و عملکرد داشته باشد.ما چندین 
سال اســت که گرفتار برجام و روابط خارجی و این 
مسائل هستیم. یک ســری از مشکلات ناشی از این 
موضوع است. مسئولان ما شجاعت ندارند که بگویند 
مشــکلات از این است پس بیاییم قضیه را حل کنیم. 
فقط سخنرانی می کنند. ترامپ آن طرف دنیا برجام را 
پــاره کرد، نماینده مجلس مــا هم این طرف برجام را 
آتش زد! اینکه به درد نمی خورد و مشــکلات آن ها را 
حل نمی کند.اگر برجام برای ایران مفید نبود آیا ترامپ 
آن را پاره می کرد؟ اما، چون مفید بود آن را پاره کرد تا 
عمل نشود و ایران بهره ای هم از آن نبرد. نماینده ما هم 
آمد در مجلس ژســت انقلابی گرفت و در مجلس آن 
را آتش زد و  گفت این به درد مردم نمی خورد.گفتنی 
است طبق قانون انتخابات حداقل سن برای نامزدی در 
انتخابات ۳۰ سال تمام و حداکثر ۷۵ سال تمام است که 

مصاحبه شونده اشتباها به ۶۵ سال اشاره کرده است.

عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام مسائل پیش رو در انتخابات مجلس شورای اسلامی را تشریح کرد.
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